
PUBLICACIÓ MENSUAL GRATUïTA DEL CASINO LLAGOSTERENC JUNY 2009

Definició de rusca:
rusca1
1 f. [LC] [IMI] Escorça de la surera.
2 f. [LC] [IMI] Panna de suro no treballat.

rusca2
f. [LC] pop. Gana forta de menjar.

num.15

Edita i publica:

CASINO LLAGOSTERENC
Pl. Catalunya, 6 - 17240 Llagostera
a/e: larusca@casino.cat

Directora: Laura Jaime i Femenia

Consell de Redacció: Eduard Galobardes, 
Marc Sureda, Marc Peyrecave i Pep Pico

Disseny: Xevi Forroy            
Maquetació: Maria Llosent
Impressió: Ducform S.A.

DISTRIBUCIÓ GRATUÏTA
Per a col·laboracions: larusca@casino.cat

En memòria de 
Carles Gómez 
i Guzmán

Carles Gómez i Guzmán,  policia municipal de 
Llagostera, va morir el 31 de gener de 2003, 
als 23 anys, quan ell i un company intentaven 
sufocar un petit incendi provocat per un cable 

elèctric que el temporal de vent havia fet caure al 
veïnat de Bruguera. Era el seu últim dia de servei a la 
Policia Local de Llagostera, perquè havia guanyat una 
plaça a la Policia Local de Banyoles.
Els pares d’en Carles, Montse Guzmán Astier i Adolf 
Gómez Cardona no han deixat ni un instant de vetllar per 
la seva memòria. Per les constants mostres de suport i 
d’acompanyament dels molts amics que tenia el Carles, 
van pensar a crear una pàgina a Internet per tal que 
ells hi poguessin deixar el seu testimoni. Actualment, 
aquesta pàgina compta amb milers de visitants.
Laura Jaime- Com esteu en aquests moments?
Montse i Adolf - Després del fatal desenllaç, no hem 
tornat a ser els mateixos. No t’hi acabes d’acostumar i 
passes per molts estadis. Primer el d’assumir l’impacte 
que reps en conèixer la notícia, que és com si xoquessis 
contra un mur, després passes per la ràbia de pensar per 
què a tu, després ve la impotència i la desorientació. 
La nostra societat tracta la mort com a tema tabú, i 
les persones no sabem com canalitzar ni el dolor i ni 
procés del dol.
LJ- Per què vau pensar a fer una pàgina web per al Carles?
Adolf- Perquè creiem que ningú no mor del tot mentre 
hagi alguna persona que el recordi i en parli. Cada 
vegada que entràvem a veure les visites del dia i vèiem 
que algú li havia escrit unes paraules, o bé li havia encès 
una espelma o li havia deixat una rosa, ens sentíem 
molt satisfets i ens ajudava a continuar vivint. 
Quan el dolor és tan gran, no saps com gestionar-lo. 
Amb la pàgina del Carles, vam constatar que no érem 
sols. Vam veure que hi entrava molta gent i que hi 
deixaven missatges, encara que no coneguessin el 
nostre fill. 
LJ- Va ser llavors que vau pensar a crear la pàgina  
“Vida i Memòria”?
Adolf- Sí, arran de les visites i els testimonis escrits 
a  www.carlesgomez.cat/, vam constatar que hi havia 
molta gent que tenia la necessitat d’expressar els 
sentiments per la pèrdua d’un ser estimat i vam fer 
un enllaç per accedir-hi. I des de “Vida i memoria” 
es poden crear la seva pàgina, o poden deixar-hi un 
recordatori i també poden obtenir informació sobre els 
Serveis d’Ajuda al Dol, on professionals presten atenció 
terapèutica a persones i famílies que han perdut un 
ésser estimat i sobre diferents aspectes relacionats amb 
el suport al dol.

LJ- Sabem que esteu fent una gran labor a donar a 
conèixer els elements necessaris per mitigar el procés 
del dol,  i que sou convidats a participar en Jornades 
sobre el dol i també als mitjans de comunicació...
Adolf- Sí, vam ser convidats a unes Jornades sobre el 
dol que es van fer a Lleida, a la universitat, i vam poder 
explicar la nostra experiència i estar en contacte amb 
professionals i especialistes del dol. Quan nosaltres vam 
necessitar ajuda, el Servei de Suport al Dol de Girona 
ens va fer costat, ara ens toca a nosaltres ajudar altres 
persones que es troben en circumstàncies similars. 
“Vida i Memòria” també forma part de la Coordinadora 
d’Acompanyament al Dol (CAD).
LJ- Montse, en un dels teus escrits al Carles, li dius que 
la seva absència la sents com si estigués vivint en un 
altre país, al qual us és difícil de desplaçar-vos, i que 
algun dia us tornareu a reunir...
Montse- Sí, és com ho sento i també sento que la 
seva absència i tant de dolor m’han fet veure les coses 
realment importants de la vida, les que tantes vegades 
ens costa de valorar. Ens resistim a  donar valor  a 
les coses petites que ens dóna la vida cada dia, i ens 
enfadem fàcilment per coses que no s’ho valen. Ara 
és, realment, quan estem vivint la vida com l’hauríem 
d’haver viscut des del dia que va néixer. Aquests 
sentiments sobre la vida i la mort han estat el fruit 
d’un llarg període d’elaboració del dol, amb l’ajuda de 
professionals especialistes en aquest camp. 
LJ- Voleu afegir-hi alguna cosa més?
Montse i Adolf- Voldríem dedicar un record molt 
especial per en Raül Montes, company d’en Carles, 
que malauradament va morir també en acte de servei. 
Enviem una forta abraçada a la seva família.
Nota de l’entrevistadora: Buscant informació per 
elaborar l’entrevista, vaig trobar una carta dels lectors 
del diari ”El Punt”, firmada per l’Adolf, en què es queixa 
de la indefensió davant dels jutges, perquè després de 6 
anys no ha aconseguit poder demostrar l’incompliment 
de Fecsa Endesa per no talar els arbres per on passaven 
els cables  d’alta tensió que van causar la mort d’en 
Carles i es pregunta si “tan poc val la vida d’un jove”.

Laura Jaime i Femenia

El dia 19 de juny, a les 19h, al local Social de la 
Caixa, Adolf Gómez Cardona farà una conferència 
sobre el dol.

Assemblea de socis
del Casino

NOTÍCIES PÀG. 2

El 15 de maig es va fer al Petit Casino 
l'Assemblea anual.

Associació per a la 
Recuperació de 
la Memòria Històrica
Va fer el seu primer acte públic per resti-
tuir la dignitat dels llagosterencs represa-
liats pel franquisme.

A Llagostera, el Puig 
de les Cadiretes

NOTÍCIES PÀG. 3

Està previst que la nova escola obri les 
portes en començar el curs 2009-2010.
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El dia 17 de maig es va fer el 29è Aplec 
de Panedes. Al bon dia que va fer, cal 
afegir-hi l’alta participació i bon ambient 
que hi va haver durant tot el dia.

Es varen servir uns 380 plats d’arròs 
aproximadament. Per tant, comptem que 
més o menys devíem estar sobre els 430 
participants, si tenim em compte que sol 
pujar gent després de dinar.
Al matí es varen fer els jocs de cucanya per a 
la mainada, i ens vàrem quedar sense pomes 
i sense olles per trencar. El punt culminant, 
però, va ser la disputa del 3r campionat 
internacional de llançament de rabassa. A les 
tres categories existents, es va enregistrar un 
rècord de participació.
Després de tot això, cap a les dues del migdia, 
es va començar a servir el dinar. Com cada 
any, hi va haver disparitat d’opinions: que si 

massa caldós, que si massa pastat, que si me 
n’has posat massa, però la gran majoria de 
gent va felicitar el cuiner.
En acabat, es va fer la tradicional audició de 
sardanes, que aquest any portava sorpresa. 
Un grup de sardanistes del poble van voler 
retre homenatge a dos personatges del poble, 
en Casimir i l’Hermínia, que durant molts 
anys, i de manera desinteressada, han estat 
fent classes de sardanes a tothom qui n’hagi 
volgut aprendre. L’homenatge va consistir a 

ballar una sardana anomenada “En Casimir de 
Llagostera” (composada en honor a en Casimir 
homenatjat), en forma de punts lliures, que 
portaven prèviament assajats. Fou tot un èxit 
i va agradar a la gent que hi havia.
I per acabar, cap a les set de la tarda, es 
va donar per acabat l’Aplec d’aquest any. 
Després, “només” quedava la feinada de 
desmuntar-ho tot i deixar el lloc com si no 
hi hagués passat res.
Ara ja pensem en la propera edició, que serà 
la trentena, i potser haurem de fer alguna 
cosa especial.
 
Julià Xirgu

Quan surti al carrer aquest número de la Rusca, 
ja haurem celebrat la Festa Major, amb tota 
la programació a què estem acostumats. 
Les primeres activitats programades van 

començar al matí de dissabte 23, al pavelló, la VII 
Trobada d’Intercanvi de Plaques de cava, al vespre, 
al teatre, la Veu dels poetes morts i al pavelló, la 
festa del 25è aniversari de Llagostera Ràdio. Al matí 
de diumenge hi ha haver la 2a Fira d’Intercanvi a la 
Deixalleria i al migdia el dinar popular de la Petanca 
amb ball inclòs. 
Com cada any, el Ball de la gent gran, el repic de 
campanes, el correfocs, el pregó, la baixada de 
carretons, la trobada de gegants, les exposicions de pintura, de cartells, de dibuix infantil, 
de patchwork i de punta al coixí, d’aparadors i de les flors.
No van faltar els concerts, les sardanes, els balls, la xocolatada i els espectacles infantils i 
les jornades gastronòmiques.
Tot, com cada any, per continuar la tradició. I que no es perdi!

29è Aplec de Panedes

Com cada any, 
la Festa Major...

NOTÍCIES Assemblea de socis del Casino

Associació per a la Recuperació de 
la Memòria Històrica de Llagostera

música d'ahir, d'avui i de sempre…
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El dia 15 de maig es va fer l’assemblea anual dels socis del Casino, amb una assistència 
de 35 persones, aproximadament. 
Es van tractar els temes de la convocatòria, entre els qual hi havia l’estat de comptes, 

el repàs de les activitats que es fan al llarg de l’any a l’entitat, amb especial rellevància de 
les que es fan a l’Escola de Música, els cursos de balls i els de manteniment.
També es va fer referència a l’actualització de les quotes dels socis i a la possibilitat de 
fer una campanya per augmentar-ne el nombre. S’estudiarà la viabilitat d’oferir un carnet i 
d’aconseguir alguns avantatges per ser-ne.

L’Associació per a la Recuperació de la 
Memòria Històrica de Llagostera va fer 
el primer acte públic, i va exposar els 

casos de catorze víctimes del franquisme, 
dotze de les quals afusellades. L’associació, 
presidida per Eugènia Riera, néta d’una de 
les víctimes, té per objectiu restituir la 
dignitat dels llagosterencs represaliats i 
lluitar a favor de les dues demandes davant 
del Tribunal Europeu dels Drets Humans, 
a Estrasburg, pels casos d’Eugeni Gurnés i 
Jaume Prim. «Hi ha familiars jubilats que no 
poden anar a la via judicial: per això volem 
que s’hi impliqui el jovent», va dir, Eugènia 
Riera.
En l’acte, hi va participar també la directora 
general de la Memòria Democràtica de la 
Generalitat, Maria Jesús Bono. Tot i que 
l’associació s’ha creat fa poc, els membres 
que la componen fa molts anys que lluiten 
per recuperar la memòria dels llagosterencs 
represaliats pel franquisme. 
Testimonis de les víctimes, entre els quals 
hi havia néts, besnéts, nebots o fills, 
van explicar com eren afusellats els seus 

familiars i els que van morir o van sobreviure 
als camps de concentració: els casos de Pere 
Ponce; Eugeni Gurnés Bou; Josep Lloveras 
Casadevall; Llorenç Gabarrón Pérez; Florentí 
Homs Jovanet; Josep Payret Mayol; Enric 
Peraferrer Viola; Fernando Solà; Jaume 
Prim Gutarra; Francesc Valls Ribas; Conrad 
Soler; Lluís Ventura; Martí Llosent, i Joan 
Mascort.
També es va presentar un DVD, Petit 
homenatge de Maria Llosent, que recull les 
imatges des de l’època del franquisme fins a 
als últims anys, dels actes que s’han fet.

XIII Caminada per corriols i camins

Tots els dissabtes balls i música llatina

Fotos: Esquilet

Diumenge 26 d’abril, al voltant de 70 
persones van participar en la XIII 

caminada per corriols i camins organitzada 

pel Grup Excursionista Bell-Matí. El recorregut 
va ser d’uns 13 km aproximadament i va 
transcórrer per la zona de Ridaura i Tallades.
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NOTÍCIES DE LLAGOSTERA SEGURETAT CIUTADANA

El Ple convocat per l’Ajuntament el mes d’abril va comptar amb 
molta afluència de públic. El punt de l’ordre del dia que va causar 
tanta expectativa va ser el projecte d’activitats econòmiques de 

Can Boada.
L’equip de govern va argumentar que els terrenys estaven venuts i que 
l’empresa pública que els havia comprat,  l’Incasol, s’havia posat en 
contacte amb l’Ajuntament per engegar el projecte. L’Ajuntament es 
va manifestar en el sentit que vol estudiar-ne la viabilitat, negociar 
els tipus d’empreses que s’hi poden instal·lar i els beneficis que pot 
comportar per al poble, ja que seria una oportunitat per Llagostera, 
si aquestes empreses generessin llocs de treball. 
El conveni per a l’estudi de la proposta d’Incasol es va aprovar 
amb el vot a favor de 5 regidors de CIU i 1 de Independents per 
Llagostera,  ERC (2) i ICV (2) hi van votar en contra, i el PSC (2) 
s’hi va abstenir, cosa que va evitar que l’alcalde hagués de fer ús 
del vot de qualitat, atès que el regidor Josep Aliu es va abstenir. 
Es va acordar crear una comissió de seguiment, que presidirà per 
l’Alcalde, i hi participaran els portaveus dels diferents grups polítics 
amb representació al consistori, així com representants dels mitjans 
de comunicació i d’entitats locals.

El Ple del mes d'abril

El naixement del nou institut sorgeix 
al 2006, quan la congregació de les 
Germanes de Sant Josep, titulars del 

centre Nostra Senyora del Carme, va demanar 
al Departament d’Educació cessar l’activitat 
com a escola per  la impossibilitat adequar-
se a les mesures de seguretat exigides.
Llavors ja es parlava de la possibilitat de 
fer una escola nova a Llagostera i  es van 
fer coincidir totes dues necessitats, i per 
això el nou centre començarà amb dues 
línies: una de nova que hauria correspost 
al CEIP Lacustària, amb grups de P3 i P4, 
i l’altra, amb la línia completa de P3 a 6è 
de primària, que són els alumnes de l’escola 
que tanca. El centre nou, doncs, tindria dues 
línies, els alumnes del Nostra Senyora del 
Carme, juntament amb els grups que s’havien 
triplicat per falta de places a l’actual CEIP 
Lacustària.
Les obres d’aquesta nova escola van començar 
l’octubre passat i estaran enllestides per 
acollir els alumnes el curs escolar 2009-
2010. A finals de març, i en un procés de 
participació popular, el nom escollit va ser 
el de Puig de les Cadiretes. 

Urbanisme va amenaçar de presentar 
un contenciós contra l’Ajuntament de 
Llagostera pels canvis que han introduït 

en el pla parcial del polígon industrial del 
Mas Roig, ja que no van incorporat les 
prescripcions d’Urbanisme.

Fermí Santamaria assegura que els canvis 
en el pla parcial del polígon industrial del 
Mas Roig es limiten a la incorporació d’una 
bassa d’aigua al costat del sòl industrial, 
a requeriment del Departament de Medi 
Ambient. El consistori està s l’espera de 
resoldre el tema amb Urbanisme sense 
haver d’arribar al jutjat, i assegura que la 
incorporació suposa una ampliació per sota 
del 5% de desviació del sòl, que permet el 
pla d’ordenació urbana municipal (POUM). 
El govern vol desenvolupar aquest projecte 
industrial, perquè no vol endarrerir més el 
desenvolupament del polígon Sud-12.

Escoles noves a les comarques gironines. La plaga de 
l'escarabat morrut 
s'estén per la Selva 
i Llagostera

L'Alcalde explica que 
els canvis del polígon 
Mas Roig es limiten 
a una bassa

El cinturó de seguretat és l’element que 
més vides ha salvat en els últims anys. 
Una persona de 75 kg, a una velocitat 

de 50 km/h, en cas de col·lisió frontal, 
transforma el seu pes aproximadament en 
3000 kg. I si aquesta persona viatja en 
el seient posterior, sense el cinturó, surt 
projectada cap als ocupants del davant 
com si els vingués a sobre un elefant. 
Probablement el passatger del darrere 
causaria la mort del de davant, i la seva 
pròpia per esclafament.
Cadiretes de retenció infantils
Un nen de 25 kg, d’uns 5 anys d’edat, que 
no va assegut en una cadireta de retenció 
homologada, en cas d’accident, si se 
circula a 50 km/h, surt projectat amb una 
transformació de pes de 1000 kg.
Considereu que, en cas d’augmentar la 
velocitat, el pes augmenta proporcionalment 
i les conseqüències dramàtiques també.
RECOMANACIÓ: Tant si se circula per les vies 
urbanes, també a Llagostera, com per les 
carreteres, tant als seients davanters com 
als posteriors, sempre heu de portar cordat 
el cinturó de seguretat. D’altra banda, la 
sanció associada per no fer ús d’aquest 
sistema de seguretat, a més de l’import en 
metàl·lic, comporta la retirada de 3 punts.
Per a més informació: www.gencat.cat/
mossos 
Josep Martínez 
Agent de la Policia Local de Llagostera

A partir de l’1 de juny, sobrepassar el 
límit de velocitat variable tindrà 
multa

El Servei Català de Trànsit ha informat 
que, a partir de l’1 de juny, començarà a 
multar els conductors que sobrepassin els 
límits de velocitat variable. Fins ara, aquest 
sistema s’aplica a l’autovia de Castelldefels i 
l’autopista del Garraf que estava en període 
de proves.
Trànsit ha dit que, finalment, serà l’1 de juny 
el dia fixat per aplicar les sancions. La data 
s’havia anant prorrogant per la necessitat 
de fer alguns ajustos en el sistema.
La velocitat variable s’aplica des del 15 
de gener a 19,4 quilòmetres de l’autovia 
de Castelldefels (C-31) i l’autopista del 
Garraf (C-32), amb l’objectiu de reduir 
les congestions, la contaminació i la 
sinistralitat. La velocitat màxima varia dels 
80 als 40 km/h.

Foto: Marc Sureda

Cinturó de seguretat

Sobrepassar el 
límit de velocitat
tindrà multa

Ctra. C-65 de Sant Feliu a Girona, Qm. 12  
Tel: 972 830 356 - Fax: 972 830 326

canpanedes@yahoo.es
LLAGOSTERA

A Llagostera, 
el Puig 
de les Cadiretes

El Departament d’Agricultura, 
Alimentació i Acció Rural (DAR) ha 
informat que l’escarabat morrut està 

afectant greument a diversos països del 
litoral mediterrani. Fins ara, els principals 
focus a les comarques de Girona s’havien 
detectat a Blanes i Lloret de Mar. Les 
últimes dades recollides pel DAR indiquen 
que l’escarabat ja ha arribat a diversos 
municipis de la Selva interior i a Llagostera. 
El morrut, que és originari del sud-est 
asiàtic i la Polinèsia i que s’ha estès de 
forma continuada per altres zones de clima 
temperat, és un escarabat que produeix 
danys d’importància a diferents espècies de 
palmeres i a les quals pot provocar la mort. 
L’escarabat morrut ja ha aniquilat més de 
3.000 palmeres a Catalunya i no té aturador 
El primer cop que se’l va veure va ser el 1995 
a Granada i Màlaga el 1995 i, posteriorment, 
se’l va detectar el 2004 a la Comunitat 
Valenciana. No obstant això, el DAR explica 
que va ser el 2005 quan va produir una forta 
expansió de la plaga. Es van estendre els 
focus andalusos, es va trobar a Múrcia i van 
aparèixer a les tres províncies valencianes. 
Mentre que a Catalunya, el primer focus de 
la plaga es localitzà al Vendrell, el desembre 
del 2005.
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SALUT

F
er-se un un pírcing és un costum 
estès generalment entre els joves, 
però heu de saber que perforar la 
pell té el risc de provocar algunes 

malalties com l’hepatitis pels virus B i C, i 
la sida, que es transmeten per la sang.
Si us voleu fer un pírcing, no oblideu 
que tot el material que es faci servir ha 

de ser estèril. És millor fer-lo amb una 
agulla estèril que no pas amb una pistola 
de pírcing, per tal de reduir el risc de 
contagiar-se aquests virus 
La peça que us poseu hauria de ser d’acer 
inoxidable d’ús quirúrgic, d’or de 14-18 
quirats o de titani, ja que així reduireu el 
risc d’infecció i d’al·lèrgies.
Tots els estris que es facin servir, com els 
adaptadors i altres elements necessaris, 
han d’estar esterilitzats i cal que es 
guardin en bosses o recipients estèrils fins 
que s’utilitzin.
La persona que us faci el pírcing ho haurà 
de fer amb guants de tipus quirúrgic d’un 
sol ús i no haurà de tocar res més que el 
que hagi d’emprar per fer-vos-el.
La pell s’ha de netejar i desinfectar abans 
de perforar-la. Heu de saber quins mètodes 
de desinfecció heu de seguir i quants cops 
al dia els heu d’aplicar fins que la ferida 
cicatritzi totalment. Si malgrat tot la ferida 
s’infecta, heu d’anar al metge amb rapidesa 
per evitar complicacions.

Internet és una eina molt potent, 
d’usos molt positius, però també 
en té de negatius, especialment 
si es deixa a l’abast de tercers 

informació confidencial. I entre tots, els 
més vulnerables són els menors.
Segons dades de la Unió Internacional de 
Telecomunicacions, el 90% de joves hi té 
accés, tres de cada quatre comparteixen 
informació personal a Internet i un de 
cada cinc està en risc de ser un possible 
objectiu. Per evitar-ho, reclamen als 
pares que surtin de la desinformació i 
acompanyin els seus fills en el mitjà. 
Els perills per als nens i nenes s’han 
multiplicat amb la irrupció de les 
xarxes socials, com el Facebook. Molt 
fàcilment, internautes adults poden 
conversar amb els infants o veure i 
manipular fotografies seves. Alguns ja 
han tingut una experiència negativa: 
un 30% de noies que utilitzen Internet 
reconeixen que les han assetjat en un 
xat, però només el 7% ho ha dit als 
pares, per por que els tallin la connexió.  
Precisament la poca comunicació entre 
els menors i els pares pel que fa a Internet 
és un dels factors que més preocupa els 
experts. La majoria de menors naveguen 
sols per la xarxa i sense unes regles gaire 
clares. Per això, es recomana als pares 
i mares que acompanyin els seus fills a 
Internet, que naveguin junts, que els 
informin dels perills que corren i que 
els donin consells, sense imposicions, 
perquè instal·lar barreres a l’ordinador 
o prohibir-los l’accés a la xarxa pot ser 
contraproduent.
També és molt útil tenir l’ordinador a la 
vista de tothom en comptes de situar-
lo a l’habitació del menor i informar-se 
sobre les eines de control que hi ha al 
mercat.

El pírcing

El perill 
d'Internet per 
als menors

El dia del gos
LA meteorologia DE LLAGOSTERA | Rafael BalaguerNOVES TECNOLOOGIES

Fins al 12 de maig, l'hivern no diu "me'n 
vaig!". Doncs, no!, l'hivern ja va morir a 
l'abril, pobret. Pel maig, el que sembla 
haver nascut una mica prematur és l'estiu. 

I és que la canícula ens ha caigut al damunt 
gairebé per sorpresa, en un d'aquells fenòmens 
ja pràcticament clàssic, en què les estacions 
canvien d'un dia per l'altre i l'astronomia fuig 
del seu fluir celestial i parsimoniós. Resulta 
que, d'uns anys ençà, la primavera comença 
abans i la tardor comença un xic més tard. 
Sempre meteorològicament parlant, és clar. 
De manera que les temperatures agradables i 
l'estiu duren més. I això, que en principi ens 
podria fer pensar que el planeta es reescalfa, 
resulta que produeix un efecte beneficiós per 
lluitar de manera ecològica contra el canvi 
climàtic. Si allarguem la primavera i l'estiu les 
plantes es mantenen durant més temps amb 
fulles i flors, i la fotosíntesi es produeix durant 
més temps. Com que aquesta factoria química 
absorbeix el CO2 (que causa l’efecte hivernacle), 
aquesta “eterna primavera” ens ajuda a netejar 
i refrigerar l’atmosfera.
Atmosfera que aquest mes a Llagostera ha estat 
envaïda per partícules en suspensió: el pol·len 

de les coníferes que ens ha tenyit el territori 
de groc. Les pluges s'han concentrat en dos 
dies en què han donat 30 l/m2; els vents han 
escampat eficaçment el pol·len amb les seves 
puntes de 46 km/h; la humitat molt alta ha 
generat temperatures de xafogor més pròpies 
del mes d'agost, així com intenses boires 
matinals; la pressió atmosfèrica s'ha mantingut 
a la zona tranquil·la de la taula, entre els 1006 
i els 1022 hpa; i la temperatura? La màxima 
de maig en el moment de tancar edició havia 
superat els 30ºC al centre del poble (28.90ºC 
fora del nucli urbà). L'estiu ens mostra les 
seves abrasadores armes!
Mai més ben dit, això, "d'abrasar-nos". La 
canícula és el període de l'any en que fa més 
calor, acostuma a durar entre 4 i 6 setmanes 
(juliol-agost), i sempre es produeix a partir de 
l'inici de l'estiu amb el solstici del 21 de juny. 
"Canícula" és una paraula derivada del llatí que 
significa "gosseta". En astronomia és el nom 
amb què els antics grecs i romans es referien a 
l'estrella Sirius, l'estel més brillant del cel i que 
els egipcis anomenaven "Estrella Abrasadora". 
Sirius és l'estel principal de la constel·lació de 
Canis Major (Gos Gran) i per als antics egipcis 
tenia una importància cabdal conèixer-la bé: 
quan Sirius sortia per l'horitzó en el precís 
moment en què el Sol es ponia, volia dir que 
el Nil estava a punt de créixer, per fertilitzar 
els conreus i augurar collites abundants. El 
problema ambiental era que aquest fenomen 
es produïa a mitjans de juliol (avui a causa 
dels moviments de la Terra es produeix a finals 
d'agost) i que, com tothom sap, llavors fa 
molta calor! Ja sabeu, doncs, perquè els antics 
astrònoms li deien abrasadora! Feia tanta 
calor que els egipcis deien que la Canícula, 
l'Abrasadora, els deixava estesos a terra, sense 
alè, amb la llengua a fora, com gossos... i a 
aquest període el van batejar com "els dies 
gossos". De fet, en les terres castellanes, es 
diu sovint que "hace un día de perros", o que 
"hace un calor de perros"..., i en alguns pobles 
del Tarragonès , a les festes majors que se 
celebren a l'agost, dediquen un dia a activitats 
més tranquil·les, un dia que, efectivament, 
anomenen "el dia del gos". De moment, abans 
de l'agost a Llagostera ja tenim aquí la festa 
major i la canícula, la nostra gosseta particular. 
I vet aquí un gos, vet aquí un gat, que aquest 
conte astronòmic, s'ha acabat!

Pol·len de pi i àcar a 60 i 200 augments.

S’ha posat de moda: aquestes cafeteres 
on s’introdueix una càpsula amb la dosi 
de cafè individual. Es pot triar entre una 

extensa gamma  de cafès, també tes i altres 
infusions. És molt còmode, però, després... 
què en fem amb la càpsula usada? El marro 
caldria dipositar-lo a l’orgànica i la càpsula, 
d’alumini o plàstic, als envasos.
Davant aquesta pregunta que ens han fet a 
la deixalleria alguns usuaris, hem preguntat 

a dos fabricants i la resposta ha estat una 
decepció: un ens ha dit que l’usuari pot 
obrir cada càpsula i separar els dos materials 
(amb la qual cosa ja es perd la comoditat 
que se’ns ofereix) i l’altre ha respost que a 
Itàlia i Alemanya es fa la recollida selectiva 
d’aquests envasos però aquí no es fa i per 
tant cal llençar-los al rebuig, és a dir, que 
aniran a l’abocador de Solius.
En un fòrum d’Internet, els comentaris 
d’alguns usuaris afirmen que, a part de si 
el cafè és bo o dolent, això és qüestió de 
gustos, certament el cafè surt més car i 
només el podem comprar al fabricant d’un 
model d’encapsulat.
La conclusió des del punt de vista 
mediambiental és clara: ens estan venent un 
producte que no té resolt el seu reciclatge 
i no ens donen cap solució clara. Per això 
preferim no prendre un cafè encapsulat.

Prenem un cafè encapsulat?

MEDI AMBIENT |  LA DEIXALLERIA T'ACONSELLA

Horari Deixalleria :
Dilluns tancat
De dimarts a divendres 
de 10 a 13h. i de 16 a 19 h.
Dissabte de 10 a 13 h. i de 
15 a 19 h.
Diumenge de 9 a 13 h.

Situació:
C/ Migjorn, 7 (Polígon industrial)
Tel. 972 83 17 07
selecorganica@llagostera.cat

·
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En Cristòfor Colom 
i el respecte als indis (i IV)
per Jordi Bilbeny

Donem ressó
a les vostres 
queixes!! 

Donem ressò 
a les vostres 
queixes!! 

PROTESTEM

La crisi fa disparar les reclamacions dels consumidors

La telefonia i el transport aeri concentren la majoria de queixes

Les consultes, reclamacions i denúncies dels consumidors a l’Agència 
Catalana del Consum es van disparar l’any passat, sobretot en 
els darrers sis mesos. La causa ha estat la crisi econòmica, que 
ha fet que els ciutadans siguin més exigents amb tot allò que 

compren i més cauts abans de fer qualsevol inversió per petita que sigui. 
La telefonia i el transport aeri són els sectors que acumulen més queixes. 
L’Agència ha explicat que les consultes i queixes rebudes durant el 2008 s’han 
multiplicat. L’augment és especialment significatiu si es té en compte que no es 
va produir cap conflicte greu de consum en tot l’exercici, com ara el cessament 
de l’activitat d’Air Madrid de 2006 o l’apagada elèctrica de Barcelona de 2007. 
Les reclamacions han superat, per primer cop, la barrera de les 10.000. En concret, 
se n’han presentat 10.706, un 8% més que un any abans. Si es descompta, però, 
l’efecte d’Air Madrid i de l’apagada, l’increment seria de més del 70%. Cal destacar 
que una de cada quatre reclamacions es van presentar a través del web de l’Agència. 
La telefonia concentra prop del 30% de les queixes, un 72% més que un any abans; 
i el transport aeri el 16,7%, amb un espectacular augment del 168%. En aquest 
darrer cas, els principals problemes denunciats van ser retards, cancel·lacions 
de vols, problemes amb l’equipatge i cobrament d’imports indeguts. 
Finalment, Consum ha informat que durant el 2008 va retirar del mercat prop 
de 450.000 productes, un 20,72% més que un any abans, i en va destruir 
434.478, un 287% més. Prop del 60% van ser productes destinats a nens 
(joguines i articles de puericultura) i el 35,4% cosmètics. En total es van obrir 
prop d’un miler d’expedients sancionadors i es van imposar 766 multes per 
valor d’uns 2,3 milions d’euros.

Ara que els veïns de la Canyera hem aconseguit un espai embellit 
i digne de la zona destinada a la recollida selectiva de deixalles, 
de vidre, plàstic, restes de jardineria i roba, podem veure en 
aquestes fotografies, com gent sense escrúpols abandona tot tipus 

d’escombraries que s’han de portar a la Deixalleria (mobles, miralls, piscines 
i fustes).  

Volem pensar que els veïns, per raons de convivència, no fan semblants 
destrosses, més encara quan ens han assegurat que han vist persones de fora 
que vénen a abocar-hi les seves misèries.

5

Resta clar, doncs, que per En Colom, l’adquisició de noves terres i la seva incorporació com a nous 
dominis dels seus reis, suposava atorgar als indis la categoria de súbdits i no pas la d’esclaus. La 
insistència amb què demanà als reis que es respectessin els indis, es veié regularitzada al primer 
capítol de les Instruccions que aquests donaren a En Colom a Barcelona quan l’intitularen llur 
Almirall, Virrei i Governador General a llurs possessions ultramarines. El text fa: “Després que 
en bona hora sigui arribada allà l’armada, procuri i faci el dit Almirall, que tots els que hi van 
i els altres que hi anessin en endavant, tractin molt bé i amorosament els dits indis, sense que 
els facin cap enuig, procurant que tinguin els uns amb els altres molta conversa i familiaritat, 
fent-los les millors obres que es puguin, i, així mateix, el dit Almirall els doni alguns presents 
graciosament de les coses de la mercaderia de Ses Alteses, que du per al rescat i els honori molt; 
i si fóra el cas que alguna o algunes persones tractessin malament els dits indis, de qualsevol 
manera que sigui, el dit Almirall, com a Virrei i Governador de Ses Alteses, el castigui molt, per 
virtut dels poders de Ses Alteses, que porta amb aquest fi”. 
I serà, per tant, en el compliment d’aquestes instruccions, en la salvaguarda de la seguretat i 
llibertat dels indis, i sobretot en adonar-se que els nous pobladors, més que respectar els nadius 
americans, els feien servir d’esclaus, amb maltractes que els portaven fins a la mort o al suïcidi,  
En Colom i els seus germans intervindran sense concessions. En Juan Ginés de Sepúlveda, a 
la seva Història del Nou Món, ens confirma que “no és, doncs, sorprenent que, enmig de tan 
gran llibertinatge i depravació d’aquests homes que calia reprimir d’alguna manera, els germans 
Colom haguessin pres contra alguns d’ells decisions que evidentment no serien tolerades pels 
qui confonien la impunitat dels seus delictes amb la llibertat”. I, encara hi afegia que En Lluís 
[Bartomeu] Colom, “per part seva, mantenia que calia refrenar amb la por als càstigs homes 
sense llei i avesats als crims, car s’aprofitarien de la debilitat i la indulgència dels governadors 
per cometre injustícies i malvestats” contra els indígenes. Per això, acaba reblant En Sepúlveda, 
“comsevulla que En Bartomeu Colom es comportés en llur repressió amb excessiva severitat, es 
va guanyar l’odi de molts d’ells”. Aquests, van enviar les seves queixes als reis; els quals van 
destituir els Colom de tots els seus càrrecs, títols i preeminències i, encadenats amb grillons i 
cadenes, els van fer tornar a la Península. Mentre el Descobridor tornava pres, va escriure a Na 
Joana de Torres: “Dic que la força del mal dir de desconcertats m’ha fet més mal que els meus 
serveis, profit. Mal exemple és per al present i per al futur. Faig jurament que quantitat d’homes 
han anat a les Índies que no mereixien la benedicció de Déu ni del món i ara hi tornen”. I 
acusava els seus detractors d’haver-lo tractat pitjor que un corsari a un mercader i “guerrejat 
fins ara com un moro”. Amb la qual cosa es posa de manifest que els Colom, a les Índies, foren 
combatuts i destituïts per haver defensat els nadius a ultrança, emprant la legalitat vigent, 
d’acord amb la seva sensibilitat humanista, de forma idèntica que a Catalunya arriscaren els 
seus béns patrimonials i les seves persones i sofriren un llarg exili per defensar de la tirania 
d’En Joan II les llibertats dels país i les seves constitucions polítiques.

Va passar a llagostera |  per Antoni Mascort - Josep Cantó

El 26 de juliol de 1584 Pere Albertí era 
el propietari del mas Maiena i va fer-ne 
arrendament a Miquel Barnada, àlies Mir, 
de Sant Pere de les Preses de la Plana d’en 
Bas. Les condicions eren les següents: de tot 
tipus de gra –blat, ordi, etc.-, l’arrendatari 
havia d’entregar a l’arrendador dues mesures 
de cada set que recol·lectés. De les cinc 
que li quedaven havia de pagar el delme al 
propietari  -una desena part-, i també de 
tot el cànem i el lli li havia de pagar aquest 
impost. El contracte era per cinc anys.

El 16 de gener de 1760 Joan Tarré era el 
propietari de la notaria i cúria de la baronia 
del Castell de Llagostera i vila de Caldes 
de Malavella i la tenia arrendada al notari 
Sebastià Carreras i Oliveres.
Aquell dia a les nou del vespre Tarré, 
acompanyat d’un altre notari  per donar-ne 
fe, es va presentar a casa de Carreras per 
acomiadar-lo, tot dient-li que “por todo el 

dia presente y baxo escrito dexasse vacua 
y despedida dicha notaria y Curia y las 
escrituras a ella pertenecientes”. 
Per la seva part Carreras li va contestar que no 
acceptava aquell comiat i a més li recriminava 
que hi anés a aquelles hores de la nit. I si no 
hi estava d’acord, que el demandés i ja es 
veuria qui tenia raó.
No es tenen notícies de com es va resoldre, 
però el notari Sebastià Carreras va seguir al 
capdavant de la notaria fins al 1769, any en 
què va començar a exercir el notari Francesc 
Tió i Duran.
El 14 d’agost de 1659 el notari Jaume 
Axandri, de Llagostera, va ser l’arrendatari 
de la notaria –propietat dels barons de la 
baronia del castell de Llagostera i vila de 
Caldes- amb la condició que la notaria amb 
tots els llibres i escriptures passés a la nostra 
vila. Fins aquell moment estava situada a la 
vila de Caldes i malgrat l’oposició dels seus 
vilatans al fet que fos traspassada, el 21 
d’agost de 1659 va tenir lloc el trasllat.
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Programació de sortides
ESPORTS CLUB BTT LLAGOSTERA

CLUB HÀNDBOL LLAGOSTERA

CLUB PETANCA LLAGOSTERA

CLUB PATINATGE LLAGOSTERA

CLUB BÀSQUET LLAGOSTERA

UNIÓ ESPORTIVA LLAGOSTERA

La finalitat d’aquest calendari és proposar una 
programació de sortides on l’únic requisit 
demanat és la pròpia responsabilitat dels 

participants (forma física adequada, bicicleta en 
condicions, ús del casc, civisme...).
No es demana cap quota d’inscripció per a participar-
hi. L’organització declina qualsevol responsabilitat 
pel danys soferts o ocasionats pels assistents.
Diumenge, 7 de juny, 10:00 h. Esmorzar i sortida per a 
la mainada, pares i mares, sense desnivells importants. 
Els nens i nenes han de venir acompanyats d’un adult. 
Recorregut per determinar, però de  nivell baix, de 12 a 15 
km. Caldrà inscripció prèvia. Sortirà programació a part.

Diumenge, 14 de juny, 09:00 h. Santa Coloma de 
Farners. Llagostera – Sant Andreu Salou – Franciac – 
Vilobí d’Onyar – Santa Coloma de Farners i tornada. 
Recorregut molt rodador, però que es pot fer dur si 
no esteu acostumats a fer sortides llargues, d’entre 
3 i 4 hores. 60 km. 
Diumenge, 28 de juny, cursa infantil en la modalitat 
de Road-Book. Aquesta cursa està enfocada a la 
mainada, amb l’acompanyament dels seus familiars, 
però tot i el qualificatiu d’infantil, no estarà 
restringida a la participació en general.  Sortirà 
programació a part. Totes les sortides es faran des 
del Pavelló d’Esports de Llagostera.

L’equip Sènior “A”, malgrat que ha fet una 
excel·lent temporada, s’ha quedat a les portes 
de l’ascens a la Lliga Catalana.

S’ho jugaven tot en l’últim partit de la Promoció d’Ascens el 
passat 9 de maig aquí a Llagostera i necessitaven guanyar 
al BM La Roca “B” per pujar de categoria, però no va poder 
ser ja que van perdre (31-36).
L’equip ho va donar tot, però mai va tenir opció de 
victòria davant d’un rival, BM La Roca “B”, reforçat 
amb jugador del seu equip de Primera Estatal. Una 
“trampa” que fan els clubs amb més recursos o equips 
i que permet la Federació Catalana en tramitar-los la 
llicència de catalana, prèvia presentació de la baixa 
federativa de categoria estatal.

No obstant això, el club està lluitant i lluitarà fins a 
les últimes conseqüències perquè es faci justícia. En 
aquests moments, el tema està en mans dels Comitès 
de Competició i Disciplina Esportiva, que ens van 
desestimant els recursos, però n’interposem d’altres 
en l’estament de justícia esportiva superior.
Veurem com acaba tot plegat. De moment, però, 
malgrat desestimar-nos els recursos, la mateixa 
Federació ja s’ha adonat del problema i reconeix que 
no és gaire ètica la forma d’actuar d’aquests clubs, 
que baixen jugadors de l’equip de categoria superior 
a l’inferior per a reforçar-lo en moments puntuals de 
la temporada i ja es plantegen un canvi urgent en 
la normativa.

Els passats 9 i 10 de març va tenir lloc a Porqueres els campionats provincials Sènior, Júnior i Juvenil amb 
una destacada actuació de les patinadores llagosterenques.
En categoria Sènior, la Raquel Gómez es va proclamar sotscampiona provincial i es va classificar per al 

Campionat de Catalunya, que tindrà lloc a Reus els dies 4 i 5 de juliol.
En categoria Júnior, l’Esther Jové va quedar sisena i es va classificar també per al Campionat de Catalunya de 
la seva categoria que tindrà lloc a l’Ametlla del Vallès (Barcelona), els propers 20 i 21 de juny
Finalment, en categoria Juvenil, l’actuació més destacada, la de la Cristina González Salas que va pujar al 
lloc més alt del podi, i es va proclamar campiona provincial, assolint la classificació per al Campionat de 
Catalunya, que tindrà lloc a Celrà els propers 30 i 31 de maig.
Pel que fa a les competicions comarcals, cal destacar la participació i el bon nivell exhibit per les nostres 
patinadores Mireia Ribas (Benjamina) i Intissar Bekkari (Alevina), en la Final Territorial de Patinatge, que va 
tenir lloc el passat 2 de maig a Banyoles.
Finalment, el proper 21 de juny portarem a terme el nostre tradicional Festival anual de Patinatge.

L’equip Sènior femení “A” de Primera Catalana, 
tot i fer una gran segona volta, va perdre a 
casa amb el Sant Fost (62-63) en l’ultima 

jornada i no pot eludir haver de jugar la Promoció 
de Permanència.   
El passat diumenge 17 de maig, l’equip Sènior femení 
“A” del CBLL va caure derrotat en els darrers segons 
del partit davant del Sant Fost, que també es jugava 
eludir la Promoció de Permanència.
Va ser un partit molt vibrant, amb domini en els dos 
primers períodes, tant en el joc com en el marcador, 
per part de les jugadores del Sant Just, que van 
arribar a la mitja part amb un marcador favorable 
de 25-37, beneficiades en gran part, també, per 
la desafortunada lesió que va patir en els primers 
minuts de partit la base llagosterenca Roser Freixas. 
Al començament del tercer quart, les jugadores 
de Llagostera van començar a sobreposar-se a les 
adversitats i, conscients del que s’hi jugaven, van 
anar reduint les diferències fins acabar el període 
amb un ajustat (43-47).
Ja en l’últim quart, es va empatar el partit per 
primera vegada en el minut 5 (55-55), i a partir 
d’aquí es van succeir les igualades i les alternances 
en el marcador fins arribar a l’últim minut (60-60). El 
Sant Just es va avançar tot seguit amb un tir lliure i 
seguidament el Llagostera va anotar una cistella de 

dos, i a falta de set segons el San Just va anotar la 
cistella que li donaria la victòria (62-63). Quedaven 
encara dos segons i, malgrat provar-ho les jugadores 
llagosterenques amb un llançament a la desesperada 
des de mitja pista, la pilota va tocar al cèrcol i no 
hi va entrar. 
Amb aquest resultat les jugadores del CBLL han 
acabat la lliga en la posició número 12 de 16 
participants en el Campionat de Primera Catalana 
grup 1,  i hauran de jugar-se la permanència a doble 
partit amb l’equip barceloní del Bàsquet Ateneu 
Montserrat “A” que ha quedat en la posició número 
14 del grup 2.
Val a dir també que passi el que passi en aquesta 
eliminatòria, l’equip ha realitzat una gran temporada 
en l’any del debut a Primera Catalana, la categoria 
més alta que ha jugat mai un equip femení de 
bàsquet de Llagostera.
Recordem que a principi de temporada tothom 
donava per fet que l’equip seria la ventafocs de la 
categoria i que no es mouria dels llocs de descens 
directe. 
Des del club creiem que fent un últim esforç aquesta 
permanència serà una realitat i la propera temporada 
podrem continuar gaudint de bàsquet femení de 
nivell a casa nostra.

Reprenent l’escrit de l’edició anterior de “La 
Rusca”, ara si que podem confirmar que tant 
l’equip Infantil com l’Aleví han aconseguit 

mantenir la categoria. Una gran fita per a tots 
aquests nens que han treballat molt dur durant tota 
la temporada per aconseguir els objectius marcats.
Des d’aquestes línees volem felicitar-los. L’aposta 
feta per al futbol base del club està donant els seus 
fruits i l’any vinent esperem aconseguir més èxits, 
tant en l’àmbit esportiu com en el formatiu.
El passat diumenge 17 de maig es va celebrar al 
Camp Municipal d’Esports la cloenda del Futbol-7 
i es va jugar un partit de pares i entrenadors dels 
equips benjamins contra els dels prebenjamins.
En acabar el partit va tenir lloc una botifarrada per 
a nens i pares, que va oferir la directiva del club, 
i es va entregar una tovallola de regal a tots els 
nens.
Pel que fa al Primer Equip, cal destacar que en les 
dues properes jornades pot assolir l’ascens a 3a 
Divisió Nacional. Actualment es troba situat en la 
3a posició,  lloc que li donaria l’ascens directe de 

categoria , amb un punt d’avantatge respecte el 4t, 
el 5è i el 6è classificats.
En la penúltima jornada -24 de maig-, es desplaçarà 
al camp del Manresa i el diumenge següent, 31 de 
maig , jugarà aquí a casa contra l’Igualada en la 
que serà la darrera jornada del campionat. El partit 
començarà a les 12 del migdia per imposició de la 
Federació Catalana de Futbol que obliga a tots els 
equips implicats en places d’ascens o descens de 
categoria a jugar a la mateixa hora.
Des d’aquestes línies volem convidar a tots els 
llagosterencs a venir al camp a donar suport a 
l’equip i ajudar-lo a aconseguir aquest ascens de 
categoria que suposaria un èxit sense precedents 
per al nostre club, entrada gratuïta per a tothom.
Per acabar, volem deixar constància que el passat 
13 de maig, la U.E. Llagostera, en col·laboració 
amb la Penya Barcelonista de Llagostera, va 
instal·lar una pantalla gegant al polivalent per a 
presenciar la Final de la Copa del Rei de futbol. Tot 
un èxit, amb una gran afluència de públic que va 
poder gaudir d’un gran partit.

6

El dia 14 de març va començar un campionat de 
Petanca, que es juga tots els dissabtes, davant del 
Pavelló d’Esports, i ha tingut una assistència d’uns 

30 socis aproximadament per dia.
Hi haurà 5 premis per als 5 primers guanyadors. 
El passat 18 d’abril també es va fer un campionat especial 
amb la participació de jugadors de poblacions veïnes. 

Amb motiu de la Festa Major, el 24 de maig es va celebrar la 
Diada de la Petanca amb un dinar de germanor, i com és 
habitual, hi va haver ball obert a tothom.
El 30 de maig, es va fer un esmorzar gratuït per a tots 
els socis a l’entrada del  POLIVALENT per commemorar el 
3r aniversari de la fundació del Club.

Cristina González                                                           
(1a Provincial 
Juvenil)

Raquel Gómez
(2a Provincial 
Sènior)



JUNY 2009

7

Aromes de 
flors del bosc

Martí Gironell a la Biblioteca

El Temps Vertical

Treu-hi el nas!
Sala Activa

LA CUINA DE LLAGOSTERA | Titit CULTURA

Ingredients
1 l d’alcohol (0,250%)
200 grs de sucre
200 grs de flor de romaní
4 o 5 branques de farigola
4 o 5 fulles d’espígol
¼ branca de canyella
¼ de nou moscada
4 o 5 claus
1 trosset de pell de llimona

ELABORACIÓ:
Es barreja tot plegat i es posa a macerar durant 21 dies a sol i serena, amb el recipient 
destapat, tenint cura que no entri pols ni brutícia.
A partir d’aquest període de temps, ja es consideren fetes i es pot colar i embotellar per al 
seu consum. Heu de tenir en compte que, com més temps passi dins l’ampolla, el xarop més 
bo serà.

Extret del recetari de les Aromes artesanals del Titit. Llagostera 1999

La Biblioteca Julià Cutiller va organitzar 
una xerrada amb l’escriptor i periodista 
Martí Gironell, el passat 15 de maig.

Guanyador del Premi Néstor Luján de Novel·la 
Històrica 2008 per La venjança del bandoler, és 
autor també de La ciutat dels somriures (2005) 
i de El pont dels jueus, que va ser editada l’any 
2007, traduïda a diverses llengües. Actualment, 
Martí Gironell  treballa a TV3, col·laborant 
diàriament en Els matins de Josep Cuní, en els 
Serveis Informatius de Televisió de Catalunya i 
com a articulista de El Punt.

Els dies 25 i 26 d’abril, la Companyia de 
Teatre Casal Parroquial Llagosterenc i 
Infinit Teatre va estrenar l’obra El temps 

vertical, escrita i dirigida per Martí Peraferrer. 
Hi van intervenir els actors: Josep Aliu, Joan 
Alsina, Isabel Aymerich, Nil Cardoner, Mireia 
Colell, Joan Anton Cortés, Oriol Cortés, Sílvia 
Cortés, Manel Enguidanos, Sandra Figueroa, 
Rafel Fuyà, Encarna González, Tana Gratacós 
i M. Àngels Rosselló.
El temps vertical és una història d’històries, 
un collage de vides, un trencaclosques de 
sentiments, un drama amb moments de 
comèdia, com la vida mateixa.
Com que l’obra va tenir gran acceptació 
per part del públic, es va tornar a repetir la 
funció el dia 9 de maig.

Dissabte,  16  de maig   es va inaugurar 
l’exposició de pintures de l’Alba Barceló,  

ELLES. Es podrà visitar, a la sala Activa, de 
la plaça Catalunya, 4, fins a finals de juliol.

7
C/ Mas sec, 60

17240 Llagostera
Tel. 972 831 540
TM. 678 544 090

Columna lingüística

Doncs, dependrà del que vulguem dir. Si 
volem dir que un comerç té guanys, que té 
rendibilitat, diem, o hauríem de dir, que 

és rendible. Aquest adjectiu ve del verb rendir, 
que vol dir produir un benefici o una renda. 
Si en lloc de rendible utilitzem l’adjectiu 
rentable, que és el que sento habitualment 
al carrer i també en algun mitjà de 
comunicació, que ve del verb rentar, sinònim 
de netejar amb aigua i sabó, diem una cosa 
ben diferent i que en aquest context no té 
gaire sentit: un comerç rentable seria un 
comerç que es pot rentar. Un comerç, una 
botiga, una empresa, o un negoci, doncs, 
només pot ser rendible, o no, als temps que 
corren un negoci també pot ser ruïnós. 
Així doncs, quan parlem d’economia, hem 
de fer servir l’adjectiu rendible, el verb 
rendir i els substantius renda i rendibilitat.

Laura Jaime i Femenia

Rendible o 
rentable?

Els pagesos volen 
passar per l'autovia

L'Ajuntament enllesteix la 
renovació del nucli antic

notícies

La reforma del nucli antic de Llagostera 
es troba actualment en la segona fase i 
només queda per enllestir, de la primera, 

retirar l’estesa elèctrica de la zona i les torres 
de mitjana tensió que travessen les cases 
barates.
Aquesta reforma ha inclòs l’adequació del 
carrer del Fred i la construcció de les escales 
que uneixen aquest carrer amb la carretera 
d’entrada al municipi, l’antiga C-65. La 
construcció d’un transformador que quedi 
integrat deixarà sense ús l’actual de la plaça 
de l’Església, que serà enderrocat.
La segona fase inclou adequar i alliberar 
d’edificacions la muralla, la reurbanització 
dels carrers Olivareta i Processó, i el 
soterrament de serveis, a més de la 
remodelació de la plaça del Castell i de les 
escales que hi comuniquen. Aquestes obres 
s’estan executant, i l’Ajuntament espera 

començar la rehabilitació de Can Caciques, 
casa adossada a la muralla, quan rebi la 
subvenció dels fons Feder, a qui ha demanat 
un ajut de 125.000 euros. Les excavacions 
fetes en aquesta casa han permès descobrir 
una torre medieval, de planta quadrada, 
que antigament formava part de la primera 
línia de la muralla. L’expropiació de la casa 
per part de l’Ajuntament va desencadenar 
la interposició d’un recurs contenciós per 
part dels propietaris, que ha acabat resolent 
l’equip de govern actual. Les dues fases 
suposen una inversió de 2,9 milions d’euros. 
El regidor d’Urbanisme, Eduard Galobardes, 
afirma que l’Ajuntament estudia fer altres 
actuacions, com ara la rehabilitació d’elements 
urbans, com podrien ser les fonts de la 
plaça de l’Església i la plaça de la Bomba, i 
l’obertura i recuperació de zones verdes. Està 
previst que s’acabin el juliol vinent.

La Unió de Pagesos (UP) denuncia que la 
prohibició de circular els tractors per l’autovia 
C-35 entre Maçanet de la Selva i Llagostera 

perjudica «greument» la pagesia. Consideren 
insuficient l’aixecament de la prohibició, al tram 
de la C-65 entre Llagostera –des de la costa de 
l’Alou– i Santa Cristina, en què s’ha tapat amb 
un adhesiu el tractor dels diferents senyals que 
hi ha.
Malgrat la permissivitat de pas per l‘autovia en 
aquest tram, Carreteres no ha retirat els senyals 
que obliguen a desviar-se pel centre del poble 
de Santa Cristina.  Tècnics de Carreteres van 
visitar la zona per comprovar sobre el terreny la 
viabilitat de les alternatives de pas que proposa 
el departament, però no van pronunciar-se sobre 
cap decisió.
UP amenaça amb mobilitzacions l’1 de juny, si 
no s’aixeca la prohibició de circular per la resta 
del tram, que consistirà en una tractorada en 
aquesta zona. Els pagesos reclamen la retirada 
de la senyalització que prohibeix la circulació de 
tractors per la C-35 entre Maçanet i Llagostera, i 
argumenten que aquesta és l’única comunicació 
directa entre els nuclis urbans d’aquests 
municipis i Vidreres i lamenten que, malgrat que 
les converses van començar l’octubre passat, 
encara no s’hagi arribat a un acord. 
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TELÈFONS D'INTERÈS
Ajuntament de Llagostera 972 83 03 75

Arxiu Municipal 972 80 54 36 

Biblioteca Julià Cutiller 972 830 008 

Bombers 080  

CAP Cassà de la Selva 972 463 882 / 83 

CAP Llagostera 972 831 203

Casal Parroquial Llagosterenc 972 830 533 

Casino Llagosterenc Bar 972 830 019

Casino Llagosterenc Formació 
i Gestió Cultural 650 609 841

Casino Llagosterenc Secretaria 972 805 165

CEIP Lacustària 972 830 339  

Centre Atenció Primària 972 831 203 

Col·legi N. Sra.del Carme 972 830 252  

Correus 972 830 111 

Creu Roja Llagostera 972 830 254

Deixalleria  972 831 707

Emergències 112 

Emergències Sanitàries 061

Germandat Donadors de Sang 972 830 044 

Grups de Recerca i Actuació  
Sobre Minories Culturals 972 219 600 

I.E.S  972 831 593

Info Generalitat de Catalunya 012

Jutjat de Pau 972 805 756 

Llagostera Ràdio 105.7 FM 972 830 212 

Llar d’Infants el Niu 972 831 051

Llar del Pensionista 972 805 213 

Mossos d’Esquadra 088 

Oficina de Turisme 972 832 322 

Pavelló Municipal d’Esports 972 805 384

Penya Barcelonista Llagostera 972 805 397 

Policia Local Llagostera 972 805 580 

RACC 902 307 307 

Repsol YPF 972 831 516

Residència Josep Baulida 972 805 134

Servei Català de Trànsit 972 413 200

Serveis Socials 972 805 558 

Taxi 619 883 035

Teisa 972 204 868

Sarfa 972 301 293

Renfe 902 240 202  

Telefònica Avaries 1002

Telefònica Informació 098

L'empresa Servipost reparteix la Rusca als domicilis, però sempre en podreu 
trobar exemplars al Casino Llagosterenc, fins que s’acabin les existències.

ON TROBem LA RUSCA?

FARMÀCIES DE GUÀRDIA JUNY

SAURÍ Masgrau 972 832 918 de l'1 al 7 i del 22 al 28

BERTA SIMON 972 832 185 del 8 al 14 del 29 al 30

SAURÍ C.B. 972 805 599 del 15 al 21

CLASSIFICATS
Busco trituradora de jardineria. Tel. 972 
830 751

Faig muntatges de fotos amb música per a 
format DVD. Tel. 653 099 419

Fem reformes de tancaments d’alumini i 
PVC. Preus econòmics, tel. 636 245 105

Venc Yamaha SR 250 Custon, amb pocs 
quilòmetres. Ocasió! Preu a convenir. Tel. 
600 342 522

Massatge terapèutic. Tel. 653 099 419

Es regalen gatets d'un mes i mig. Més 
informació Casino

AGENDA DEL CASINOAGENDA DE L'AJUNTAMENT

ENTRETENIMENTS | ChichiHISTÒRIES DE BLEPS
per Joan Frigola Darder

Ara ho explicarem tot sobre l’univers en general, 
i sobre els bleps en particular, aquests individus 
escollits pels Déus i assenyalats per la fortuna.
III Uns quants milions de milions d’anys després
Els peus varen reconfortar-se caloríficament 
gràcies als innombrables sols. El benestar s’apoderà 
del centre de l’univers: dels peus. Envoltats de 
nebuloses, planetes, estrelles i tot tipus de cossos 
estel·lars, els interfectes s’ho passaven pipa. 
Ara els gratava la galàxia Babylon, com els feia 
un massatge la d’Orion, o els pessigollejava la 
nebulosa de l’Àguila. 
El fregadís del cinturó d’asteroides en el dit petit, 
va provocar-li un ull de poll d’allò més molest. 
Just quan passava refregant-se per les estrelles 
de la via làctia, el dolor va fer-se insuportable. 
Per això, en aquell instant d’extrema incomoditat, 
just quan l’ull de poll estava tocant un planeta 
anomenat terra; la creació va fer-hi aparèixer 
aigua, per alleujar el dolor.
L’aigua alleuja el dolor dels ulls de poll?  Saber 
alleuja la fred de l’ànima?

ENTRETENIMENTS

BUSCA LES 11 DIFERÈNCIES
entre els contenidors de selectiva

SOLUCIÓ dels 
entreteniments:

27/06 Cantada d'Havaneres. Llagostera Residencial

DÒMINO FEMENÍ
– Nou horari –

A partir del 4 de juny, el grup femení de dòmino es trobaran els 
dijous de 17 a 18h. 
Ja sabeu que podeu venir, perquè és obert a totes.
El Casino Llagosterenc disposa d’un servei de català de correccions i 
traduccions. Per a més informació: mòbil 650 609 841

LES 11 DIFERENCIES
Busca les 11 diferències entre els contenidors de selectiva

1 i 2/06 Festa Major.

13/06 Teatre dins el cicle Programacció: "Vides Privades". A les 22 h. 
Teatre Casino Llagosterenc.

14/06 CEIP Lacustària. Festa Fi de Curs.

19/06 A les 20,30 h, al local Social de la Caixa, Adolf Gómez Cardona 
farà una conferència sobre el dol.

23/06 Revetlla de Sant Joan

20/06 Festa de la Sega

CASAL ENDANSA'T
Si tens entre 5 i 14 anys i no vols quedar-te a casa durant el mes de juliol, vine a 
passar amb nosaltres una estona diferent cada dia. Et proposem una mica de dansa 
clàssica, jazz, hip-hop, musical...., tallers relacionats amb la dansa: escenografia, 
maquillatge, vestuari... amb l’objectiu de poder muntar un mini espectacle que es 

presentarà l’ultima setmana del casal.

Del 29 de juny fins al 31 de juliol, de dilluns a divendres i de 9 a 13 h
preu setmana: 40 € - quinzena: 70 € - mes (5 setmanes): 140 €

Monitores: Elena i Neus Masó
Per a més informació, podeu trucar al 609 706 012 

Termini d’inscripció: 5 de juny 2009

CURS INTENSIU, A BALLAR! 
mesos de juliol i agost 

monitora: Iris Teixidor, alumna de 3r curs de comèdia musical de Coco Comín 
(professora masterclass a “Fama” i membre del jurat de “Operación Triunfo”

horaris: grup juvenil, d’11 a 14 anys, dilluns i dimecres de 17 a 19 h.
a partir de 15 anys, dimarts i dijous, de 20.30 a 22.30 h

4 hores setmanals
disciplines: líric, jazz fussion , base tècnica i funky hip-hop

preu: 70 € mensuals
Termini d’inscripció: 23 de juny de 2009

Per iniciar els cursos, cal fer el full d’inscripció i pagament a la Secretaria del Casino 
Llagosterenc,   de 9 a 13h o de 16 a 20 h, de dilluns a divendres.

telèfons: 972 80 51 65 / 649 94 60 51

ALTRES:
20 de juny, a les 23 h, ball country amb l’actuació del grup Hot Wheels i els assistents 

podran ballar la seva música.

EXHIBICIÓ DE COUNTRY:

El grup Isabel’s Country Dancers farà una exhibició de ball
el 3 juliol i 4 de setembre a les 23 h a la terrassa del Casino Llagosterenc. 
Posteriorment el públic assistent tindrà la possibilitat de practicar els balls 

country amb el grup i aprendre’n els passos.

TROBADA MENSUAL D’INTERCANVI DE XAPES DE CAVA
Cada últim dimecres de mes, de 17 a 19 h, al CASINO LLAGOSTERENC 

ens trobem els col·leccionistes de xapes de cava.

El passat 19 de maig vam tancar la temporada de balls de saló. Recordeu que el 15 de 
setembre,  tornem a fer ball els dimarts, a les 18 h, i amb bona música en directe. Moltes 

gràcies a tots els que amb la vostra assistència i col·laboració ho heu fet possible. 

Els divendres de juliol i agost, el Casino prepara les actuacions a la terrassa, com cada 
any, amb música  en directe, a les 22 h. Sortirà la programació a part. 

Informació: Secretaria del Casino Llagosterenc, de dilluns a divendres,
de 9 a 13 i de 16 a 20 h. Telèfons 972 805 165 – 649 946 051


